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Engagementlijst 2024

Binnen het engagementprogramma gaan we op verschillende 
thema’s het gesprek aan met bedrijven. Deze engagementlijst 
geeft per thema een korte toelichting op alle bedrijven die in 2024 
onderdeel uitmaakten van een van de engagementprogramma’s 
die MN uitvoert voor PME. 
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Mensenrechten & Arbeidsrechten
Doel 
Het voorkomen en stoppen van negatieve impact op mensenrechten en arbeidsrechten door het 
implementeren van due diligence processen. 

Ontwikkelingen
In het tweede kwartaal van 2024 zijn we gestart met een overkoepelend mensenrechten en 
arbeidsrechten engagementprogramma. Binnen dit programma voeren we engagement met 
bedrijven in de textiel- en agrifoodsector. Per sector hebben we specifieke aandachtspunten en 
risico’s geïdentificeerd. Denk hierbij aan onderwerpen als leefbare lonen en inkomens, veilige 
arbeidsomstandigheden, vakbondsvrijheid, discriminatie, moderne slavernij, landrechten, relaties met 
omwonenden, en privacy.

Chocoladefabriken Lindt & Sprüngli In samenwerking met Sector
PLWF Agrifood

Wat is de stand van zaken?
In 2024 spraken we met Lindt & Sprüngli over leefbare inkomens voor cacaoboeren in hun 
toeleveringsketen. Hierbij werd ingegaan op een nieuw aangekondigd project gericht op het verbeteren 
van inkomens. Andere aandachtspunten waren transparante rapportage over de impact van projecten en 
recente ontwikkelingen in de marktprijs van cacao. 

Wat willen we zien in het komende jaar?
Dit bedrijf maakt niet langer onderdeel uit van onze portefeuille, het engagement is in 2024 afgerond.

The Hershey Company In samenwerking met Sector
PLWF Agrifood

Wat is de stand van zaken?
In 2024 ging bijzondere aandacht  uit naar de inspanningen die het bedrijf levert om leefbare inkomens 
voor boeren mogelijk te maken. Het bedrijf heeft hiervoor grootschalige projecten opgetuigd, zoekt 
samenwerking met relevante stakeholders, en werkt aan het meten en rapporteren van impact. We 
spraken Hershey ook over haar klachtenmechanismen en transparante rapportage hierover. 

Wat willen we zien in het komende jaar?
Onze engagementgesprekken zullen zich blijven focussen op de genoemde onderwerpen, met 
bijzondere aandacht voor de impact van projecten.
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The J.M. Smucker Company In samenwerking met Sector
PLWF Agrifood

Wat is de stand van zaken?
In 2024 spraken we over de bevordering van leefbare lonen en inkomens. Het is positief om te zien dat 
het bedrijf hier concrete stappen op zet. Wel blijven we aansturen op formalisering in beleid. Daarnaast 
spraken we over Smucker’s klachtenmechanismen om problemen in de organisatie en toeleveringsketens 
aan te kaarten, waarbij we onder meer aandrongen op meer transparante rapportage. 

Wat willen we zien in het komende jaar?
Onze engagementgesprekken zullen zich blijven focussen op de genoemde onderwerpen, waarbij een 
beleidscommitment aan leefbare lonen en inkomens een belangrijk aandachtspunt is. Indien concrete 
stappen uitblijven dan kunnen wij besluiten om escalatiemiddelen in te zetten.

Mondelez International In samenwerking met Sector
PLWF Agrifood

Wat is de stand van zaken?
In 2024 ging bijzondere aandacht  uit naar Mondelez’ risicoanalyse met betrekking tot mensenrechten en 
verbeteringen aan haar klachtenmechanisme. Daarnaast spraken we over leefbare inkomens voor boeren 
aan het begin van de toeleveringsketen en samenwerkingsverbanden waar Mondelez bij is aangesloten 
om deze te bevorderen. 

Wat willen we zien in het komende jaar?
Onze engagementgesprekken zullen zich blijven focussen op de genoemde onderwerpen. Ook zal er 
aandacht uitgaan naar transparante rapportage.

Nestlé In samenwerking met Sector
PLWF Agrifood

Wat is de stand van zaken?
Het engagement met Nestlé ging over de waarborging van mensenrechten en arbeidsrechten in hun 
toeleveringsketen, met bijzondere aandacht voor leefbare inkomens voor cacaoboeren. 

Wat willen we zien in het komende jaar?
Dit bedrijf maakt niet langer onderdeel uit van onze portefeuille, het engagement is in 2024 afgerond.
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Starbucks In samenwerking met Sector
PLWF Agrifood

Wat is de stand van zaken?
Het engagement met Starbucks gaat over de waarborging van mensenrechten en arbeidsrechten bij 
het bedrijf zelf en in haar toeleveringsketen. We spraken over Starbucks’ projecten ter ondersteuning 
van koffieboeren en het belang van klimaatbestendige koffieproductie. Daarnaast stonden we stil bij de 
uitkomsten van een mensenrechten impactanalyse, inclusief Starbucks’ terughoudendheid om beleid te 
formuleren op leefbaar loon en inkomen. We dringen eropaan om dit alsnog te formuleren. Ook dringen 
we bij het bedrijf aan op een gesprek over vakbondsvrijheid. Tot op heden houdt het bedrijf dit af. 

Wat willen we zien in het komende jaar?
We verwachten dat Starbucks leefbaar loon en inkomen opneemt in haar beleid, en rapporteert over 
hoe de inspanningen die het al levert dit bevorderen. Daarnaast verwachten we meer transparantie 
van het bedrijf waar het gaat om vakbondsvrijheid. Gebeurt dit niet, dan kunnen wij besluiten om 
escalatiemiddelen in te zetten.

Adidas In samenwerking met Sector
PLWF Textiel

Wat is de stand van zaken?
In het gesprek met Adidas hoopten we met hen te spreken over de afronding van haar lange termijn 
loonanalyse van fabrieksarbeiders, zodat het bedrijf inzicht zou kunnen verschaffen over de voortgang 
op haar doelstelling over lonen. Vanwege technische problemen in de dataverzamelingstool heeft 
Adidas deze analyse nog niet afgerond. Ook is met het bedrijf gesproken over de wettelijk bindende 
overeenkomst in Cambodja over cao’s tussen vakbondsvertegenwoordiger IndustriALL. We hebben het 
bedrijf gestimuleerd deze overeenkomst te ondertekenen.

Wat willen we zien in het komende jaar?
We verwachten dat volgend jaar de lange termijn loonanalyse daadwerkelijk wordt afgerond. We zullen 
in gesprek gaan over hoe deze analyse gebruikt wordt ter input voor hun loonstrategie. Daarnaast zullen 
we verder het gesprek aangaan over het tekenen van de bindende overeenkomst in Cambodja. 

Associated British Foods (Primark) In samenwerking met Sector
PLWF Textiel

Wat is de stand van zaken?
Afgelopen jaar spraken we met Primark over onder andere haar pilot voor het verzamelen van loondata 
van fabrieksarbeiders. Hoewel Primark twijfelt deze data te publiceren, stimuleren we het bedrijf dit wel 
te doen. Gezien het bedrijf zich committeert aan leefbare lonen voor werknemers in de toeleveringsketen 
uiterlijk in 2030, is het belangrijk inzicht te krijgen in de voortgang op dit commitment. Verder is er 
gesproken over meer recente ontwikkelingen zoals protesten en overstromingen in Bangladesh. 

Wat willen we zien in het komende jaar?
We verwachten van Primark dat het bedrijf ons inzicht kan geven in de loondata die wordt verzameld 
middels de pilot. Daarnaast willen we verder in gesprek over de identificatie van risico’s op mensen- en 
arbeidsrechten als gevolg van klimaatverandering.
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Hennes & Mauritz (H&M) In samenwerking met Sector
PLWF Textiel

Wat is de stand van zaken?
We spraken afgelopen jaar met H&M over de wettelijk bindende overeenkomst in Cambodja 
tussen vakbondsvertegenwoordiger IndustriALL en grote kledingmerken waaronder H&M over de 
ondersteuning van kledingmerken voor cao’s. H&M is hoopvol over deze overeenkomst en benadrukt dat 
de overeenkomst een sterk looncomponent bevat. Ook is gesproken over H&M’s verantwoorde vertrek uit 
Myanmar en het onderzoek naar de loonkloof tussen mannen en vrouwen uitgevoerd door een externe 
loonexpert. Uit dit onderzoek blijkt onder andere dat het loonbeheersysteem van H&M heeft bijgedragen 
aan het verminderen van de genderloonkloof voor werknemers in de toeleveringsketen.

Wat willen we zien in het komende jaar?
We zullen verder in gesprek treden over de opvolging van de bindende overeenkomst in Cambodja. 
Daarnaast verwachten wij dat opvolging wordt gegeven aan de resultaten van het onderzoek naar de 
loonkloof tussen mannen en vrouwen. 

Industria de Diseno Textil (Inditex) In samenwerking met Sector
PLWF Textiel

Wat is de stand van zaken?
Afgelopen jaar spraken we met Inditex over onder andere de nieuwe ‘Workers at the Centre’ strategie 
van het bedrijf, het belang van het meten van de effectiviteit van deze strategie, en transparantie over 
uitkomsten. Hoewel Inditex met deze strategie leefbare lonen prioriteert en we positief zijn over de 
vooruitgang die het bedrijf op dit onderwerp boekt, zien we met name mogelijkheden tot verbetering 
rondom transparantie. Daarom stelden we vragen op de aandeelhoudersvergadering hierover, 
waaronder de vraag of Inditex een toeleverancierslijst en loondata van strategische toeleveranciers gaat 
publiceren.

Wat willen we zien in het komende jaar?
Ook aankomend jaar zullen we verdere druk uitoefenen op de mate van transparantie van het bedrijf. 
Dit betreft transparantie over de effectiviteit en de voortgang op de gevoerde strategie, het transparant 
maken van loondata en het publiceren van een leverancierslijst. Daarnaast zullen we het gesprek 
aangaan over het tekenen van de bindende overeenkomst over cao’s in Cambodja.

Shenzhou International Group Holdings In samenwerking met Sector
PLWF Textiel

Wat is de stand van zaken?
Op verzoek van Shenzhou hebben we feedback gegeven op hun duurzaamheidsrapportage. Het rapport, 
gepubliceerd in 2024, liet goede verbeteringen zien ten opzichte van het voorgaande jaar, zoals het 
transparant maken van hun materialiteitsanalyse en de genomen acties op Health & Safety en Gender 
Equity. Helaas heeft het bedrijf na het leveren van feedback niet meer gereageerd op verschillende 
engagementverzoeken. 

Wat willen we zien in het komende jaar?
We zullen verdere escalatiestappen nemen om aandacht te vragen voor de waarborging van 
mensenrechten en de dialoog te vervolgen.
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VF In samenwerking met Sector
PLWF Textiel

Wat is de stand van zaken?
Het engagement met dit bedrijf is in 2024 afgerond. 

Wat willen we zien in het komende jaar?
Dit bedrijf maakt niet langer onderdeel uit van onze portefeuille, het engagement is in 2024 afgerond.

Zalando In samenwerking met Sector
PLWF Textiel

Wat is de stand van zaken?
Dit jaar is het engagement opgestart met Zalando. Het doel is om het bedrijf aan te moedigen om zowel 
de arbeidsomstandigheden in de productieketen van het eigen merk te verbeteren, alsmede invloed 
uit te oefenen op de merken die via de webshop worden verkocht. Het is positief dat Zalando zich heeft 
gecommitteerd aan een tijdsgebonden doel: uiterlijk in 2033 wil Zalando waardig werk, een verantwoord 
inkoopbeleid en het betalen van een eerlijk deel van leefbare lonen voor het eigen merk waarborgen. 
Echter is het onderwerp leefbare lonen nog niet expliciet opgenomen in het mensenrechten statement 
van Zalando. 

Wat willen we zien in het komende jaar?
Begin 2025 zal een update van de verklaring omtrent mensenrechten plaatsvinden. We hebben er bij 
Zalando op aangedrongen om het concept leefbare lonen, inclusief een gepaste definitie, op te nemen in 
de aangepaste mensenrechten verklaring. Daarnaast verwachten we van Zalando in algemene zin dat er 
stappen worden gemaakt op het vlak van transparantie.
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Milieu
Energietransitie

Doel 
Het doel van dit programma is bedrijven te bewegen om hun klimaatstrategieën in lijn te brengen met 
de doelstellingen van het klimaatakkoord van Parijs en om klimaatgerelateerde financiële risico’s van de 
geselecteerde bedrijven te reduceren. 

Ontwikkelingen
In 2024 zijn we van start gegaan met het vervolgprogramma Energietransitie. In dit programma is de 
focus verschoven van engagement met fossiele aanbieders van energie naar voornamelijk sectoren die 
nog veel fossiele energie gebruiken. Er is met bedrijven uit de nuts-, cement–, chemie–, mijnbouw– en 
staalsector gesproken. 

Bluescope Steel In samenwerking met Sector
Climate Action100+ Staal

Wat is de stand van zaken?
We spraken in 2024 met Bluescope over de reductiedoelstellingen, de energietransitiestrategie en 
de bijbehorende investeringen. Bluescope verwacht beter te kunnen gaan rapporteren over de 
transitiepaden die nodig zijn per fabriek, dat geeft investeerders meer inzicht over de status van de 
transitie en wat nodig is voor verdere CO2-reductie.

Wat willen we zien in het komende jaar?
 We zullen ons in de gesprekken richten op de nieuwe fabriek NeoSmelt van Bluescope, in samenwerking 
met Rio Tinto en BHP. Ook zullen we ons richten op andere kapitaalinvesteringen die de energietransitie 
bevorderen.

Heidelberg Materials In samenwerking met Sector
Climate Action 100+ Cement

Wat is de stand van zaken?
Gedurende 2024 hebben we Heidelberg Materials meerdere malen verzocht om met ons in 
gesprek te gaan om inzicht te krijgen in hoe klimaatscenario’s verwerkt worden in financiële 
verslaglegging. We verwachten van cementbedrijven dat ze duidelijk maken hoe verschillende 
klimaatrisico’s worden doorgerekend. Heidelberg is terughoudend met het delen van informatie 
over de accountingstandaarden, daardoor is het lastig om een beeld te krijgen van hoe het bedrijf de 
klimaatrisico’s doorrekent.

Wat willen we zien in het komende jaar?
We verwachten van Heidelberg antwoord op onze vragen over de accountingstandaarden binnen een 
redelijke termijn. Daarnaast zien we graag meer rapportage over de status en haalbaarheid van de 
plannen voor Co2-afvang.
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Siam Cement In samenwerking met Sector
IIGCC NZEI Cement

Wat is de stand van zaken?
In 2024 hebben we twee keer met Siam Cement gesproken. Het bedrijf heeft een strategie die volgens 
de wetenschap in lijn is met een 2-graden scenario en werkt nu aan een strategie met CO₂-reductie in lijn 
met een 1.5-graden pad. Het afvangen en opslaan van CO2 lijkt nog niet haalbaar in Thailand door het 
achterblijven van de benodigde infrastructuur. We hebben het bedrijf gevraagd om meer duidelijkheid te 
geven over de groene investeringen. Verder spraken we met het bedrijf over Rondo, een warmtebatterij 
die de potentie heeft om de CO₂-uitstoot te verminderen voor de cementsector.

Wat willen we zien in het komende jaar?
We verwachten dat Siam Cement zich blijft inzetten voor een doelstelling die overeenkomt met een 
door SBTi gevalideerd 1.5-graden doelstelling. Daarnaast sturen we aan op extra rapportage over hoe 
investeringen bijdragen aan het behalen van de klimaatdoelen.

BASF In samenwerking met Sector
ShareAction, Climate Action 100+ Chemie

Wat is de stand van zaken?
In 2024 spraken we met BASF over de uitdagingen rondom het stellen van een scope 3 
reductiedoelstelling. Het bedrijf geeft aan dat de grote diversiteit in producten het lastig maakt de scope 
3 uitstoot in kaart te brengen en te beïnvloeden, en communiceert niet langer duidelijke tijdspaden over 
de termijn waarop dit mogelijk wordt. Daarnaast kwam de strategie van het bedrijf rondom het vergroten 
van het gebruik van niet-fossiele grondstoffen aan de orde, waarbij het positief is dat deze ontwikkeling 
een meer prominente rol krijgt in de duurzaamheidsstrategie van het bedrijf.   

Wat willen we zien in het komende jaar?
In 2025 zullen de engagementgesprekken met BASF de nadruk leggen op het nieuwe CSRD-
klimaattransitieplan. Ook zullen de gesprekken zich richten op het formuleren van een scope 3 
doelstelling.

Evonik Industries In samenwerking met Sector
ShareAction Chemie

Wat is de stand van zaken?
In 2024 spraken we met Evonik over de strategie voor het verminderen van emissies. De huidige 
doelstellingen zijn gevalideerd als ‘ruim onder 2-graden’. Het bedrijf werkt aan een strategie die past 
bij een 1.5-graden pad. Hierbij is het reduceren van scope 3-emissies een centraal element, omdat 
de inkoop van grondstoffen een belangrijke bijdrage levert aan de totale uitstoot. Het is positief dat 
Evonik transparant is over haar strategie, hoewel er verbeterpunten zijn met betrekking tot de financiële 
onderbouwing van de strategie. 

Wat willen we zien in het komende jaar?
Onze engagementgesprekken zullen zich in 2025 richten op de onderbouwing van Evonik haar 
klimaattransitieplan. Dit omvat verschillende acties voor decarbonisatie, waaronder engagement met 
leveranciers om de scope 3-emissies te verminderen.
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Linde In samenwerking met Sector 
IIGCC NZEI Chemie

Wat is de stand van zaken?
In 2024 spraken we met Linde over het formuleren van een scope 3-reductiedoelstelling, en transparantie 
over haar lobbyactiviteiten. Het is positief dat het bedrijf aangaf zich vast te houden aan het doel om in 
2025 of 2026 een scope 3 doelstelling te zetten. Linde weigerde in 2024 een aandeelhoudersresolutie 
die het bedrijf verzocht om een analyse van haar lobbyposities en lidmaatschappen van 
brancheverenigingen te maken. Hierdoor werd transparantie over lobbyactiviteiten een belangrijk thema 
binnen ons engagement met Linde, waarbij we verschillende best practices met het bedrijf hebben 
gedeeld.

Wat willen we zien in het komende jaar?
We verwachten dat Linde in 2025 haar langetermijn reductiedoelstellingen ontwikkelt, en meer 
transparantie geeft over haar (historische) emissies. Daarnaast verwachten we transparantie over de 
benodigde kapitaalinvesteringen om de reductiedoelstellingen te behalen.

Caterpillar Sector
Mijnbouw

Wat is de stand van zaken?
We spraken in 2024 met Caterpillar over CO₂-reductiedoelstellingen. Ondanks dat Caterpillar heeft 
aangegeven dat duurzaamheid een integraal onderdeel is van de strategie, is de CO₂-reductiedoelstelling 
voor 2030 al behaald en is het bedrijf niet van plan een ambitieuzer doel te gebruiken. Caterpillar is 
daarnaast ook niet bereid om scope 3-doelstellingen te communiceren. Het bedrijf zegde wel toe de 
kapitaalinvesteringen die in elektrische voertuigen wordt gedaan te publiceren.

Wat willen we zien in het komende jaar?
Dit bedrijf maakt niet langer onderdeel uit van onze portefeuille, het engagement is in 2024 afgerond. 

E.ON In samenwerking met Sector
Climate Action 100+ Nuts

Wat is de stand van zaken?
E.ON heeft sterke doelstellingen voor scope 1 en 2-uitstoot en een netto nul doelstelling op scope 3 
(gasverkopen), maar tussentijdse doelstellingen voor scope 3 ontbreken. E.ON verwacht een verschuiving 
naar elektrificatie in haar gasverkoopactiviteiten. We hebben het bedrijf gevraagd om meer duidelijkheid 
te geven over de concrete plannen om de scope 3-uitstoot te verminderen.

Wat willen we zien in het komende jaar?
We verwachten van E.ON dat het de doelstelling voor gasverkopen verder detailleert en een concreet 
actieplan publiceert.
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Engie In samenwerking met Sector
Climate Action 100+ Nuts

Wat is de stand van zaken?
In 2024 hebben we, als onderdeel van het engagement, vragen gesteld op de 
aandeelhoudersvergadering van ENGIE. Hier kwam onder andere aan de orde of de geplande nieuwe 
gascentrales bij het decarbonisatieplan van ENGIE passend zijn. ENGIE gaf aan dat gascentrales in 
Europa worden ingezet om de wisselende generatiecapaciteit van hernieuwbare energie op te vangen. 
In de tweede helft van 2024 is er samen met het CA100+ collectief, meerdere malen gesproken over de 
mogelijkheid om ENGIE’s ambities voor het reduceren van emissies komend jaar te gaan verhogen. Ook 
de verdere concretisering van de Just Transition ambities en stakeholder engagement kwamen aan de 
orde. 

Wat willen we zien in het komende jaar?
We verwachten van ENGIE dat het in 2025 een ambitieuze nieuwe klimaatstrategie presenteert en ter 
stemming voorlegt aan haar aandeelhouders. 

Snam In samenwerking met Sector
IIGCC Nuts

Wat is de stand van zaken?
We spraken in 2024 met Snam over de doelstellingen, strategie en kapitaalinvesteringen van het bedrijf. 
De nieuwe doelstellingen zijn gebaseerd op de SBTi-methodologie. De decarbonisatiestrategie van Snam 
heeft een focus op het transport van waterstof en biomethaan. We hebben het bedrijf gevraagd om 
gedetailleerdere verwachtingen over de gasvraag in de publieke rapportage op te nemen, met daarin 
een toelichting hoe dit aansluit bij de energietransitiestrategie van Snam.

Wat willen we zien in het komende jaar?
We zullen ons in de gesprekken met Snam blijven richten op de verbetering van rapportage, onder 
andere over de voortgang van de uitrol het netwerk voor waterstof en biomethaan.

China Steel In samenwerking met Sector
Climate Action 100+, Dutch Climate Coalition Staal

Wat is de stand van zaken?
We spraken in 2024 met China Steel over de reductiedoelstellingen en de klimaatstrategie. We spraken 
het bedrijf over de waarde van validatie van de reductiedoelstellingen door SBTi en over de scope 
3-reductiedoelstellingen.

Wat willen we zien in het komende jaar?
We zullen ons in de gesprekken richten op het toenemende gebruik van schrootmateriaal. Daarnaast 
zullen we het bedrijf vragen om uitgesplitst per technologie te rapporteren over de verwachte bijdrage 
aan de energietransitie. 
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Voestalpine In samenwerking met Sector
Olie & Gas

Wat is de stand van zaken?
We spraken in 2024 met Voestalpine over reductiedoelstellingen en de klimaatstrategie. Voestalpine 
maakte ons duidelijk dat het naar netto nul wil bewegen, wij hebben erop aangedrongen dat een 
doelstelling die is gevalideerd door SBTi daaraan bijdraagt. Ook hebben we gevraagd om verdergaande 
rapportage over de specifieke bijdrage van CO2-reducerende activiteiten van het bedrijf.

Wat willen we zien in het komende jaar?
Dit bedrijf maakt niet langer onderdeel uit van onze portefeuille, het engagement is in 2024 afgerond.
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Biodiversiteit

Doel 
Met het engagementprogramma biodiversiteit sturen we op rapportage en het zetten van doelstellingen 
door bedrijven, in lijn met de doelstellingen die zijn vastgesteld in het Kunming-Montreal Global 
Biodiversiteit Framework. Het Taskforce on Nature-related Financial Disclosures (TNFD)-framework en het 
ontwikkelen van Science Based Targets for nature bieden handvatten voor bedrijven om het tegengaan 
van biodiversiteitsverlies op te nemen in de bedrijfsactiviteiten. Het doel is het verminderen van de 
negatieve impact van bedrijven op biodiversiteit en bij te dragen aan het herstel van natuur. 

Ontwikkelingen 
Het afgelopen jaar hebben we engagement gevoerd met bedrijven via drie verschillende 
samenwerkingsverbanden. Het door Cardano opgerichte initiatief ‘Satellite-based engagement 
towards zero-deforestation’ is gericht op ontbossingsrisico’s in de waardeketen van bedrijven. Via het 
FAIRR-initiatief spreken we met bedrijven over de noodzakelijke transitie van dierlijke eiwitten naar 
plantaardige eiwitten. Binnen Nature Action 100 engagen we met bedrijven die een hoge impact hebben 
op biodiversiteit, al dan niet via directe bedrijfsactiviteiten of in de waardeketen. 

Unilever In samenwerking met Sector
Cardano initiatief ‘Satellite-based 
engagement towards zero-deforestation’

Huishoudelijke 
en Persoonlijke 
Verzorgingsproducten

Wat is de stand van zaken?
We spraken in 2024 met Unilever over de afgezwakte duurzaamheidsdoelstelling waarbij met name 
de aanpassingen op plasticreductie en leefbaar inkomen in de keten het engagement op biodiversiteit 
raken. Unilever heeft zich, na het doen van significante investeringen in de keten, wel uitgesproken tegen 
uitstel van de Europese ontbossingswetgeving. 

Wat willen we zien in het komende jaar?
In 2025 zal met Unilever worden gesproken over het uitvoeren van een afhankelijkheden- en 
impactanalyse en de impact daarvan op huidige doelstellingen. Ook zal kritisch worden gekeken naar de 
voortgang op de (afgezwakte) duurzaamheidsdoelstellingen die biodiversiteit raken.

Celanese Sector
Materialen

Wat is de stand van zaken?
In 2024 is het engagement met Celanese opgestart en hebben we een analyse gemaakt van de 
belangrijkste punten waarop het bedrijf achterloopt. Het bedrijf heeft in haar Sustainability Report 2023 
het belang van het verminderen van milieueffecten erkend en een watergerelateerde doelstelling voor 
2030 gesteld. Echter, een overkoepelende toezegging die specifiek biodiversiteitsverlies tegen 2030 
adresseert en voorkomt, is niet gepubliceerd. Celanese heeft in het nieuwe rapport aangegeven een 
assessment uitgevoerd te hebben, maar rapporteert hier verder niet over.

Wat willen we zien in het komende jaar?
In 2025 zullen we Celanese benaderen voor een eerste gesprek, met als primair doel verdere informatie te 
vergaren over hun assessment van natuurafhankelijkheden en de impact van hun bedrijfsactiviteiten. 
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DSM-Firmenich In samenwerking met Sector
Nature Action 100 Materialen

Wat is de stand van zaken?
Het engagement met DSM-Firmenich is gestart in 2024 via het samenwerkingsverband Nature Action 
100. We spraken het bedrijf over de CSRD-rapportage en het uitwerken van een strategie op het thema 
biodiversiteit. DSM-Firmenich toont bereidheid om stappen te zetten in 2025.

Wat willen we zien in het komende jaar?
In 2025 zal de focus liggen op de verdere ontwikkeling van de strategie op biodiversiteit door DSM-
Firmenich. Het bedrijf zal een assessment uitvoeren van afhankelijkheden, risico’s en kansen, en 
voortgangsdoelstellingen delen. We zullen deelnemen aan de ESG Investor Day en vervolggesprekken 
organiseren om de voortgang te monitoren en verdere stappen te bespreken.

Carrefour In samenwerking met Sector
FAIRR Retail

Wat is de stand van zaken?
We spraken in 2024 met Carrefour over het in kaart brengen van het emissiereductiepotentieel van 
de eiwittransitie en het zetten van doelstellingen op het verminderen van dierlijke eiwitten. Carrefour 
heeft het aandeel van dierlijke eiwitten in scope 3-emissies in kaart gebracht en haar doelstelling op de 
verkoop van plantaardige eiwitten aangescherpt (650 miljoen in 2026). 

Wat willen we zien in het komende jaar?
In 2025 zullen we met Carrefour spreken over het zetten van een doelstelling op het ratio dierlijke versus 
plantaardige eiwitten, uitdagingen op regionaal niveau en hoe Carrefour toeleveranciers begeleidt in de 
transitie naar duurzamere praktijken.

Costco Wholesale In samenwerking met Sector
Nature Action 100 Retail

Wat is de stand van zaken?
We spraken in 2024 met Costco over de verwachtingen van het engagement, het gebrek aan 
responsiviteit van het bedrijf en verbetering van transparantie in duurzaamheidsrapportage. 

Wat willen we zien in het komende jaar?
We vragen Costco om een gedetailleerde strategie op het onderwerp biodiversiteit op te stellen, op basis 
van de indicatoren uit de Nature Action 100 benchmark. Daarnaast vragen we Costco in kaart te brengen 
in hoeverre de eiwittransitie kan bijdragen aan het verkleinen van de scope 3 uitstoot van het bedrijf. 
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Koninklijke Ahold Delhaize In samenwerking met Sector
Nature Action 100, FAIRR Retail

Wat is de stand van zaken?
Ahold is in 2024 gestart met het in kaart brengen van biodiversiteit afhankelijkheden en impacts en 
wil daar in 2025 over rapporteren. Daarnaast voert Ahold een gap-analyse uit voor het zetten van SBTN 
nature targets. Ook zet Ahold voor alle Europese merken een doelstelling op het ratio dierlijke versus 
plantaardige eiwitten.

Wat willen we zien in het komende jaar?
In 2025 willen we van Ahold de resultaten op de impact- en afhankelijkheden analyse zien en 
vervolgstappen op het zetten van biodiversiteitsdoelstellingen. Ook willen we de uitwerking van de 
eiwitstrategie zien voor Europese merken en plannen om deze uit te breiden naar andere regio’s.

Kroger In samenwerking met Sector
Nature Action 100, FAIRR Retail

Wat is de stand van zaken?
We spraken in 2024 met Kroger over de zes focusgebieden van de Nature Action 100 benchmark. We 
hebben geconcludeerd dat Kroger nog in de beginfase zit van het ontwikkelen van een strategie op 
biodiversiteit. We hebben Kroger gevraagd te starten met een TNFD-assessment en het in kaart brengen 
van afhankelijkheden en impacts. 

Wat willen we zien in het komende jaar?
We vragen Kroger om een gedetailleerde strategie op het onderwerp biodiversiteit, op basis van de 
indicatoren uit de Nature Action 100 benchmark. Daarnaast vragen we Kroger in kaart te brengen in 
hoeverre de eiwittransitie kan bijdragen aan het verkleinen van de scope 3 uitstoot van het bedrijf.

Target In samenwerking met Sector
Nature Action 100 Retail

Wat is de stand van zaken?
In 2024 hebben we de uitkomsten van de Nature Action 100 benchmark analyse besproken met Target, 
waaronder het feit dat Target veel toezeggingen heeft op biodiversiteit maar dat deze onvoldoende 
specifiek zijn gemaakt. Target geeft aan te werken aan meetbaarheid van doelstellingen. Ook is het 
bedrijf nog niet gestart met een afhankelijkheden- en impactanalyse. 

Wat willen we zien in het komende jaar?
We vragen Target om een gedetailleerde strategie op het onderwerp biodiversiteit op te stellen, op basis 
van de indicatoren uit de Nature Action 100 benchmark. Daarnaast vragen we Target in kaart te brengen 
in hoeverre de eiwittransitie kan bijdragen aan het verkleinen van de scope 3 uitstoot van het bedrijf.
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The Hershey Company In samenwerking met Sector
Cardano initiatief ‘Satellite-based 
engagement towards zero-
deforestation’

Voedingsmiddelen en 
dranken

Wat is de stand van zaken?
We spraken in 2024 met Hershey over mogelijke gevallen van ontbossing in de toeleveringsketen 
en Hershey’s voortgang op palmolie- en cacaotoezeggingen. Hershey heeft zo goed als volledige 
transparantie bereikt in haar palmolieketen en is ook op weg naar volledige transparantie voor de 
cacaoketen. 

Wat willen we zien in het komende jaar?
In 2025 willen we van Hershey de resultaten zien van haar doelstelling op 100% transparantie in de 
cacaoketen, waaronder het percentage cacao dat traceerbeer is tot de boer, het percentage dat gedekt 
wordt door satellietmonitoring, en het percentage dat geverifieerd wordt door een derde partij.

PepsiCo In samenwerking met Sector
Cardano initiatief ‘Satellite-based 
engagement towards zero-
deforestation’

Voedingsmiddelen en 
dranken

Wat is de stand van zaken?
In 2024 is PepsiCo een partnerschap gestart met Satelligence voor het monitoren van de palmolie-, 
suiker- en cacaoketens. PepsiCo meldt een verbetering van engagement met toeleveranciers op het 
gebied van beleid op ontbossing (van 36% in 2017 naar 77% in 2023). PepsiCo geeft aan dat soja een 
minder groot risico is omdat deze keten een hoge mate van transparantie kent, echter is slechts 83% van 
de sojavolumes die PepsiCo inkoopt uit Brazilië bevestigd als ontbossingsvrij. 

Wat willen we zien in het komende jaar?
In 2025 willen we van PepsiCo voortgang zien op de doelstellingen die zijn gezet op een ontbossingsvrije 
keten, en PepsiCo’s voortgang op de doelstelling op herbebossing voor 2025.
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Nederlandse Beursgenoteerde 
Ondernemingen

Doel 
Het doel van dit programma is toezicht houden op Nederlandse beursgenoteerde ondernemingen om 
op deze manier de langetermijnwaarde van de ondernemingen te borgen en mogelijke reputatierisico’s 
te mitigeren. Om onze betrokkenheid als aandeelhouder in de Nederlandse markt kracht bij te zetten, 
voeren we doorlopend engagement met diverse van deze ondernemingen. Het engagement met 
Nederlands beursgenoteerde ondernemingen wordt samen met andere grote Nederlandse beleggers 
gevoerd, in het samenwerkingsverband Eumedion.

Ontwikkelingen
In 2024 lag de focus van het engagement op de voorbereidingen die bedrijven treffen voor de 
implementatie van de CSRD en CSDDD. Twee andere focuspunten betroffen naleving van de 
Nederlandse Taks Governance Code en een vernieuwd beloningsbeleid dat in 2024 op veel van de 
aandeelhoudersvergaderingen voorlag ter stemming. 

Uit de bedrijfsdialogen bleek dat bedrijven veel capaciteit vrijmaken voor het voldoen aan de CSRD 
en CSDDD. Voor de CSRD geldt dat bedrijven goed op koers liggen om in lijn met de CSRD en ESRS 
te rapporteren in het aankomende boekjaar. Voor het thema beloningsbeleid merkten we dat via 
het samenwerkingsverband van Eumedion succesvol druk kan worden uitgeoefend om tot positieve 
resultaten te leiden. 

Aegon In samenwerking met Sector
Eumedion Financiële dienstverlening

Wat is de stand van zaken?
Aegon is sinds de verkoop van de Nederlandse verzekeringstak aan ASR een voornamelijk Angelsaksisch 
bedrijf, met grote aanwezigheid in de Verenigde Staten (VS). Hoewel de VS sterk gepolitiseerd 
is met betrekking tot ESG, vinden we het goed om te zien dat Aegon gecommitteerd blijft aan 
de duurzaamheidsdoelen die het tweeënhalf jaar geleden voor het eerst op groepsniveau heeft 
geïntroduceerd - voorheen waren deze gefragmenteerd per regio. Voor deze doelstellingen ligt Aegon op 
koers. 

Wat willen we zien in het komende jaar?
In 2025 zal op basis van de Eumedion speerpuntenbrief de implementatie van de CSRD centraal staan. 
Bedrijven moeten voor het eerst een duurzaamheidsverklaring publiceren met daarin een dubbele 
materialiteitsanalyse. We verwachten van Aegon dat het de duurzaamheidsverklaring voorlegt aan de 
aandeelhoudersvergadering in 2025 voor een niet-bindende stemronde. 
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Akzo Nobel In samenwerking met Sector
Eumedion Grondstoffen

Wat is de stand van zaken?
Aegon is sinds de verkoop van de Nederlandse verzekeringstak aan ASR een voornamelijk Angelsaksisch 
bedrijf, met grote aanwezigheid in de Verenigde Staten (VS). Hoewel de VS sterk gepolitiseerd 
is met betrekking tot ESG, vinden we het goed om te zien dat Aegon gecommitteerd blijft aan 
de duurzaamheidsdoelen die het tweeënhalf jaar geleden voor het eerst op groepsniveau heeft 
geïntroduceerd - voorheen waren deze gefragmenteerd per regio. Voor deze doelstellingen ligt Aegon op 
koers. 

Wat willen we zien in het komende jaar?
In 2025 zal op basis van de Eumedion speerpuntenbrief de implementatie van de CSRD centraal staan. 
Bedrijven moeten voor het eerst een duurzaamheidsverklaring publiceren met daarin een dubbele 
materialiteitsanalyse. We verwachten van Aegon dat het de duurzaamheidsverklaring voorlegt aan de 
aandeelhoudersvergadering in 2025 voor een niet-bindende stemronde. 

DSM-Firmenich In samenwerking met Sector
Eumedion Grondstoffen

Wat is de stand van zaken?
In 2024 is in het gesprek met DSM-Firmenich aandacht besteed aan het beloningsbeleid, 
belastingtransparantie, biodiversiteit, SBTi validering en het samenbrengen van DSM en Firmenich 
duurzaamheidsdoelstellingen. 

Wat willen we zien in het komende jaar?
In 2025 zal op basis van de Eumedion speerpuntenbrief de implementatie van de CSRD centraal staan. 
Bedrijven moeten voor het eerst een duurzaamheidsverklaring publiceren met daarin een dubbele 
materialiteitsanalyse. We verwachten van DSM-Firmenich dat het de duurzaamheidsverklaring voorlegt 
aan de aandeelhoudersvergadering in 2025 voor een niet-bindende stemronde. 

Heineken In samenwerking met Sector
Eumedion Consumptiegoederen

Wat is de stand van zaken?
We spraken met Heineken onder meer over een wijziging in het remuneratiebeleid. In het 
remuneratierapport 2023 viel op dat de bonusmogelijkheden voor de CEO en CFO aanzienlijk waren 
verhoogd. Heineken zag dit als een discretionaire beslissing waarvoor het beleid ruimte biedt, maar wij 
waren van mening dat het op de aandeelhoudersvergadering voorgelegd moest worden. We vinden 
het zeer positief dat Heineken hier gevolg aan heeft gegeven, waarmee onze aandeelhoudersrechten 
afdoende zijn geborgd. Voor een ander engagementonderwerp, de CSRD en CSDDD, geldt dat Heineken 
goed op koers ligt voor een succesvolle implementatie. 

Wat willen we zien in het komende jaar?
In 2025 zal op basis van de Eumedion speerpuntenbrief de implementatie van de CSRD centraal staan. 
Bedrijven moeten voor het eerst een duurzaamheidsverklaring publiceren met daarin een dubbele 
materialiteitsanalyse. We verwachten van Heineken dat het de duurzaamheidsverklaring voorlegt aan de 
aandeelhoudersvergadering in 2025 voor een niet-bindende stemronde.   
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Koninklijke Ahold Delhaize In samenwerking met Sector
Eumedion Consumptiegoederen

Wat is de stand van zaken?
In 2024 zijn de onderwerpen uit de Eumedion speerpunten brief besproken, waaraan Ahold voldoet 
(een robuust klimaatplan, beloningbeleid met daarin opgenomen ESG-criteria en belastingtransparantie 
waaronder country-by-country rapportage). In 2024 is het proces voor een dubbele materialiteitsanalyse 
besproken. Deze analyse moeten bedrijven maken ter voorbereiding op de implementatie van wetgeving 
(de CSRD).  

Wat willen we zien in het komende jaar?
In 2025 zal op basis van de Eumedion speerpuntenbrief de implementatie van de CSRD centraal staan. 
Bedrijven moeten voor het eerst een duurzaamheidsverklaring publiceren met daarin een dubbele 
materialiteitsanalyse. We verwachten van Ahold dat het de duurzaamheidsverklaring voorlegt aan de 
aandeelhoudersvergadering in 2025 voor een niet-bindende stemronde.

Prosus In samenwerking met Sector
Eumedion Consumptiegoederen

Wat is de stand van zaken?
Een controversieel onderwerp op de agenda van de aandeelhoudersvergadering van Prosus betrof de 
bonusmogelijkheid van 100 miljoen USD voor de nieuwe CEO als hij vier jaar bij Prosus blijft en bepaalde 
doelen haalt. Deze bonus komt boven op het jaarlijkse beloningspakket van ruim 14 miljoen USD. We 
vinden de bonusmogelijkheid buitenproportioneel en hebben dit ook aangegeven in het engagement.

Wat willen we zien in het komende jaar?
In 2025 zal op basis van de Eumedion speerpuntenbrief de implementatie van de CSRD centraal staan. 
Bedrijven moeten voor het eerst een duurzaamheidsverklaring publiceren met daarin een dubbele 
materialiteitsanalyse. We verwachten van Prosus dat het de duurzaamheidsverklaring voorlegt aan de 
aandeelhoudersvergadering in 2025 voor een niet-bindende stemronde.

Unilever In samenwerking met Sector
Eumedion Consumptiegoederen

Wat is de stand van zaken?
We spraken in 2024 met Unilever over de trend waarbij duurzaamheid in het bedrijf aan prioriteit lijkt te 
verliezen. In april 2024 maakte Unilever bekend dat een aantal duurzaamheidsdoelstellingen bijgesteld 
zullen worden. De oorspronkelijke doelstellingen zouden te gefragmenteerd en niet realistisch zijn. We 
hebben bij Unilever onze onvrede geuit over het afzwakken van deze doelstellingen en verkleinen van de 
rol van duurzaamheidsdoelstellingen in de beloning van bestuurders. 

Wat willen we zien in het komende jaar?
In 2025 zal in de dialoog met Unilever kritisch worden gekeken naar de voortgang die het bedrijf in 
2024 heeft geboekt op de (aangepaste) duurzaamheidsdoelstellingen. Daarnaast zal aandacht worden 
besteed aan de veranderingen in de toplaag van het bestuur van Unilever en implicaties voor de 
duurzaamheidskoers en mogelijke verdere afzwakking van de duurzaamheidsambities. 



Heeft u nog vragen?

Mail of bel gerust. Wij helpen u graag:

PME pensioenfonds

   via het contactformulier op www.pmepensioen.nl/contact 

   088 - 1947 001
   www.pmepensioen.nl 

http://www.pmepensioen.nl/contact 
http://www.pmepensioen.nl 

	Knop 5: 
	Knop 6: 
	Pagina 2: 
	Pagina 3: 
	Pagina 4: 
	Pagina 5: 
	Pagina 6: 
	Pagina 7: 
	Pagina 8: 
	Pagina 9: 
	Pagina 10: 
	Pagina 11: 
	Pagina 12: 
	Pagina 13: 
	Pagina 14: 
	Pagina 15: 
	Pagina 16: 
	Pagina 17: 
	Pagina 18: 
	Pagina 19: 
	Pagina 20: 

	Knop 7: 
	Pagina 2: 
	Pagina 3: 
	Pagina 4: 
	Pagina 5: 
	Pagina 6: 
	Pagina 7: 
	Pagina 8: 
	Pagina 9: 
	Pagina 10: 
	Pagina 11: 
	Pagina 12: 
	Pagina 13: 
	Pagina 14: 
	Pagina 15: 
	Pagina 16: 
	Pagina 17: 
	Pagina 18: 
	Pagina 19: 
	Pagina 20: 



